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نگاهمقایسهای

فروپاشی خاموش
 چرا اوبر نصف ایران راننده دارد 

و این چه تبعاتی دارد؟

در پی جنایت فجیع رخ داده برای »الهه حسین نژاد« 
در اسلامشهر، سخنگوی فراجا آماری را اعلام کرد که 
اگر نگوییم هولناک تر از خود جنایت بود، دست کم 
باید پذیرفت تکان دهنده و نگران کننده اســت: ۱۵ 
میلیــون ایرانی در قالب راننده مســافرکش فعالیت 
می کننــد. بــرای درک عمق این عدد، کافی  اســت 
نگاهی به ترکیب جمعیتی کشور داشته باشیم. اگر 
جمعیــت ایران را حدود ۹۰ میلیــون نفر و میانگین 
تعداد اعضای خانوار را سه نفر در نظر بگیریم، یعنی 
حدود ۳۰ میلیون خانواده در کشور وجود دارد. با این 
حســاب، آماری که فراجا داده به این معناست که از 
هر دو خانواده ایرانی، یک نفر در حال مسافرکشــی 
اســت. این آمار، بیش از آن که به معنای دسترســی 
عمومی به درآمد باشــد، نشــان دهنده یک سقوط 
عظیم در ساختار رسمی اشتغال، فروپاشی معیشت 

پایدار و گسترش اقتصاد اضطراری در جامعه است.
بــرای آن که بهتر درک کنیم ایــن عدد تا چه حد 
نامتعارف و تأمل برانگیز اســت، مقایســه ای با یکی 
از بزرگ ترین پلتفرم هــای حمل ونقل دنیا یعنی اوبر 
)Uber( می تواند روشــن کننده باشــد. این شرکت 
که در بیش از ۷۰ کشــور و حدود ۱۰ هزار شهر دنیا 
فعالیت دارد، تنها حدود هشت میلیون راننده فعال 
دارد؛ آن هــم بــا نظارت دقیق، رتبه بندی شــفاف، 
کنترل امنیتی و نظام بیمه ای. حال آن که در ایران، با 
فقط یک کشور و چند شهر بزرگ، ۱۵ میلیون راننده 

فعال یا نیمه فعال مسافرکش داریم!
یعنــی درحالی کــه کل جهان با سیســتم های 
گســترده حمل ونقل هوشمند، به سختی به هشت 
میلیون راننده می رســد، ایرانِ بحران زده به تنهایی 
آمار دوبرابری تولید کرده است. آیا این افتخار است؟ 

یا نشانه ای از یک فاجعه اقتصادی-اجتماعی؟
بیایید واقع بین باشیم. هیچ جامعه ای در شرایط 
عــادی این تعداد از نیروهای فعال خود را به خیابان 
نمی فرستد تا با مسافرکشی، لقمه ای نان درآورند. این 
حجم از مسافرکش، حاصل چیست؟ نه اشتغال زایی، 
نه کارآفرینی و نه پیشرفت فناوری. حاصل رکود، فشار 
معیشتی، نابودی مشاغل رسمی و کوچ اجباری به 

اقتصاد خُرد خیابانی است.
امروز در خیابان های کشــور، از معلم و دانشــجو 
گرفته تا بازنشســته و حتی پزشک و مهندس، همه 
در قالب راننده تاکسی اینترنتی یا شخصی در حال 
تلاش بــرای زنده مانــدن اقتصادی انــد. این دیگر 
فقط یک آمار نیســت، یک تصویر اجتماعی است: 
تصویر ســقوط طبقه متوســط. حادثه  اسلامشــهر 
اگرچه به شکلی گسترده رسانه ای شد، اما متأسفانه 
نخســتین نبوده و نخواهــد بود. وقتــی هیچ نظام 
یکپارچه ای برای غربالگــری، آموزش، صدور مجوز 
و کنترل رانندگان مسافرکش وجود ندارد، فضا برای 

وقوع جرائم، تعرض ها، سرقت و قتل باز می شود.
بخش بزرگی از مسافرکشــی در ایران زیرزمینی، 
فاقد شناســایی رســمی، فاقد بیمه و فاقد سازوکار 
ارزیابــی اســت. این یعنــی حمل ونقل شــهری در 
بسیاری موارد، در دست افراد ناشناس، بدون بررسی 
سوءپیشینه و بدون پاسخ گویی نهادینه شده است. 
در چنین وضعیتی نمی توان همــه تقصیر را گردن 
مــردم انداخت. مردم وقتی به خیابان می آیند، نه از 
ســر تفریح، بلکه از سر اضطرار است. سیاست های 
کلان اقتصادی، فشار تحریم، سقوط ارزش پول ملی 
و نبود زیرساخت برای اشتغال پایدار، مردم را به این 

مسیر هل داده است.
  وزارت کار و دولت به آمار واقعی بیکاری و شاغلان 

کاذب توجه کند، نه آمارهای روی کاغذ.
  سامانه های هوشــمند و ملی برای صدور مجوز، 

رتبه بندی و کنترل رانندگان طراحی شود.
  بیمــه، آموزش و حمایــت حقوقــی از رانندگان 
)به ویژه زنان( جــزو اولویت های دولت و مجلس قرار 

گیرد.
  حمل ونقل عمومی واقعی تقویت شــود، نه اینکه 

تاکسی اینترنتی جای آن را بگیرد.
۱۵میلیون راننده، یک عدد نیست؛ یک هشدار 
اســت. یک آژیر بی صداســت که می گوید: ساختار 
اشتغال کشــور در حال فروپاشی است. اگر چاره ای 
اندیشیده نشود، پیامدهای آن فقط در قتل الهه های 
بی دفاع دیده نخواهد شــد؛ بلکــه در ترافیک، فقر، 
ناامنی، فساد و مهاجرت نخبگان هم سر باز خواهد 
کــرد. این بار وقت آن نیســت که فقط احساســاتی 
شویم. وقت آن است که آمار را بشنویم، بفهمیم و از 

آن عبرت بگیریم.

فعالرسانهای
پرویز محمدی

این ســند به هیئت عالی نظارت ارجاع شده، اما تعدد نظرات و 
ورود نهادهای گوناگون، ازجمله بانک مرکزی و فرابورس، فرآیند 
بررســی و جمع بندی را پیچیده و کند کرده اســت. الفت نسب 
با اشــاره به اقدام هیئت مقررات زدایی برای برگزاری جلســات 
تخصصی خود درباره ضوابط معامــلات پلتفرم ها، این اقدام را 
گامــی مثبت خواند، اما تأکید کرد که عدم تعیین بانک عامل و 
نگرانی از دخالت های بانک مرکزی، آینده این ضوابط را در ابهام 
برده اســت. او تصریح کرد: »فعالیت فروش طلا، چه در بســتر 
آفلاین و چه در بستر آنلاین، یک فعالیت صنفی است. بااین حال 
دوستانی در بانک مرکزی یا فرابورس صحبت هایی را درخصوص 
ورود به حوزه فروش آنلاین طلا مطرح کرده اند. ما معتقدیم که 
اگر بانک مرکزی اختیار قانونی برای نظارت بر طلافروشان سنتی 
)آفلایــن( دارد، می تواند همان نقش را در فضای آنلاین نیز ایفا 
کند. اما اگر در فضای ســنتی چنین اختیاری ندارد، به طریق 

اولی نباید در فضای آنلاین نیز دخالت مستقیم داشته باشد.« 
با وجود صدور بیــش از ۳۰۰ مجوز بــرای پلتفرم های طلا، 
فشــارهای نظارتی و اســتعلام های مکــرر نهادهــا، اتحادیه را 
واداشته تا با راه اندازی سامانه نظارت آنلاین، گامی پیش دستانه 
برای رصد لحظه ای تراکنش ها و جلوگیــری از تخلفات بردارد. 
الفت نســب این ســامانه را که با هدف تقویت اعتماد عمومی و 
پاسخ به حساســیت های بالای بازار طلا طراحی شده، مکمل 
ســامانه نظارتی اتحادیه از ســال ۱۳۹۷ دانســت و گفت: »ما 
وظیفه  خودمان را انجام داده ایم. ســامانه ای طراحی کرده ایم و 
از پلتفرم ها خواســته ایم که به آن متصل شوند. در همین چند 
روز اخیــر، چند پلتفــرم اعلام آمادگی کرده انــد. از نظر ما، این 
اقدام گامی مثبت در جهت نظارت و شفافیت است که همواره 
بر آن تاکید داریم. ما وظیفه خودمان می دانیم که به طور مؤثری 
بر پلتفرم ها نظارت کنیم و کارآمدی را ارتقاء دهیم. این ســامانه 
دقیقاً برای همین هدف راه اندازی شده است. بااین حال چالش 
اصلی، پرهیز از تصمیم های شتاب زده و حفظ خودتنظیم گری 

صنفی است.« 

 سامانه مانع فروش طلا بیش از ذخایر می شود
رئیس اتحادیه کشوری کســب وکارهای مجازی، در تشریح 
کارکردهــای ســامانه نظارتــی برخــط پلتفرم هــای آنلاین، به 
قابلیت  های هشداردهندگی و مسدودسازی آن در صورت وجود 
خطا و تهدید اشاره کرد و گفت: »این سامانه با هدف اطمینان 
از تطابق موجودی طلای اعلام شــده توســط کســب وکارها با 
میزان عرضه آن ها طراحی شده است تا از هرگونه تخلف، به ویژه 
خالی فروشی، جلوگیری کند. به عنوان مثال، اگر کسب وکاری 
مدعی داشــتن ۱۰۰ کیلوگرم طلا باشــد، این سامانه تضمین 
می کند که عرضــه بیش از این میزان انجام نشــود و در صورت 
بروز مغایرت، هشــدارهای فوری به صورت آنلاین به پلتفرم های 

فروش، اتحادیه و نهادهای امنیتی ارسال می شود.«
الفت نســب با تأکید بر ایجاد اعتماد برای مصرف کنندگان 
افزود: »شــهروندان پس از خرید طــلا از پلتفرم های متصل به 
این ســامانه، کد رهگیری منحصربه فردی دریافت می کنند که 
از طریــق آن می تواننــد جزئیات تراکنش خــود، ازجمله محل 
ذخیره ســازی طــلا را به صورت شــفاف رصد کنند. ایــن ابزار 
نه تنها اعتماد عمومــی را تقویت می کند، بلکه اصالت و صحت 
خرید را برای مصرف کننده تضمیــن می کند.« او همچنین به 
انعطاف پذیری ســامانه در تطبیق با ضوابط مختلف اشاره کرد 
و گفت: »ما برای ســناریوهای مختلف ازجمله ذخیره ۹۰، ۹۵ 
یا ۱۰۰ درصــد طلا در بانک ها آمادگی کامل داریم. پیشــنهاد 
مــا ســپرده گذاری تا ســقف ۹۰ درصد طلای موجود اســت تا 
کسب وکارها بتوانند بخشی از طلا را برای پاسخگویی به تعهدات 
تحویلی در گردش نگه دارند. بااین حال تنظیم نهایی سامانه به 

ضوابط مصوب بستگی خواهد داشت.«
رئیس اتحادیه امنیت ســامانه را یکــی از اولویت های اصلی 
دانست و اظهار کرد: »باتوجه به حجم بالای تراکنش های مالی 
در حوزه طلا، امنیت این ســامانه از همــان ابتدا درکانون توجه 
قــرار گرفت. با همــکاری نهادهای تخصصــی، تدابیر امنیتی 
پیشرفته ای برای حفاظت از داده ها و پایش امن فعالیت ها در نظر 
گرفته شده است تا هرگونه ریسک به حداقل برسد.« الفت نسب 
به ســوابق نظارتی اتحادیه نیز اشــاره کرد و افــزود: »نظارت بر 
کسب وکارهای مجازی موضوع تازه ای نیست. سال هاست که از 
طریق کمیسیون شکایات به مسائل رسیدگی می کنیم، اما این 
سامانه با ترکیب نظارت لحظه ای و داده های بانکی و تراکنشی، 

رویکردی نوین و دقیق به فرآیند نظارت افزوده است.«
اتصال سامانه نظارتی آنلاین پلتفرم های طلا به سامانه جامع 
تجارت موضوعی بود که الفت نســب بر آن تاکید زیادی کرد. او 
در این باره گفت: »ســامانه جامع تجــارت در حال حاضر تنها 
اطلاعات خریــد را ثبت می کند و فاقد قابلیت هــای لازم برای 
رهگیری کامل فروش و تطبیق موجودی با عرضه است. سامانه 
جدید ما با ثبت دقیق تمام خریدوفروش ها، بررســی تصادفی 
فاکتورهــا و امکان اشــتراک گذاری داده ها با بانک های عامل، 
مانند بانک کارگشــایی، این خلأ را برطرف کرده و آماده اتصال 
کامل به سامانه جامع تجارت است.« او با قدردانی از تلاش های 
مرکز توســعه تجارت الکترونیکی )تتا(، نقش بخش خصوصی 
را در ایــن پروژه برجســته دانســت و راه اندازی این ســامانه را 
دســتاوردی که معرف توانمندی اکوسیســتم فناوری ایران در 
حوزه هایی حساس مانند نظارت بر بازار طلا است. الفت نسب 
گفت: »اگر این طرح به نهادهای دولتی واگذار می شد، احتمالًا 
ماه هــا صــرف فرآیندهای پیچیــده اداری می شــد، اما بخش 
خصوصی با بهره گیری از ظرفیت نخبگان و نوآوران، در زمانی 

کوتاه این سامانه را به مرحله اجرا رساند.«

گروه فناوری: درباره ســامانه برخــط نظارت بر پلتفرم های 
آنلاین و گامی که اتحادیه کشــوری کسب وکارهای مجازی 
برای اعتمادســازی و شفافیت بیشتر برداشته، با مدیرعامل 
میلی گفت وگو کردیم؛ پلتفرمی که با بیش از ۹ میلیون و ۳۰۰ 
هزار کاربر، مهم ترین و بزرگ ترین بازیگر حوزه خریدوفروش 
طلای آب شده در کشور محسوب می شود. میلی هم اکنون 
بیشــترین میزان ذخایر طــلا را نزد بانک های عامــل دارد و 
بااینکه همواره گزارش های منظم و دوره ای درباره ذخایر خود 
را به نهادهای نظارتی ارائه داده، تلاش زیادی هم برای توسعه 

و عملیاتی سازی سامانه نظارتی برخط داشته است.
مصطفی اکرمی معتقد اســت، ســامانه نظارتی برخط 
پلتفرم های طلا صرفاً یک ابزار فنی نیســت، بلکه پاســخی 
دقیق بــه مطالبه ای ملی بــرای شفاف ســازی و جلوگیری 
از تخلفــات در یکی از حســاس ترین بازارهای مالی کشــور 
اســت. او دراین باره گفت: »در سال های اخیر، با رشد سریع 
پلتفرم های آنلاین و افزایش استقبال مردم از سرمایه گذاری 
دیجیتال، نگرانی هایی درباره اعتبارسنجی معاملات، صحت 
ذخایر، و احتمال سوءاســتفاده یا خالی فروشــی به درستی 
پررنگ شده است. پلتفرم ها و در رأس آن میلی، از شفافیت 
استقبال کرده اند و از هیچ اقدامی برای جلب اعتماد کاربران 
و نهادهــای نظارتی دریــغ نکرده اند. ما همــواره گفته ایم، 
اگر قرار باشــد اقتصاد دیجیتال جدی گرفته شود، باید ابزار 
نظارتی متناســب با آن نیز وجود داشته باشــد. این سامانه 
دقیقاً در همین راســتا طراحی شــده: برای تقویت اعتماد 
عمومی و پاسخ به دغدغه هایی که دیگر نمی شد نادیده شان 

گرفت.«
رئیس کارگروه طلا در اتحادیه کشــوری کســب وکارهای 
مجازی تأکید کرد که این ســامانه توســط اتحادیه کشوری 
کســب و کارهای مجازی، مشــارکت، همراهــی و همکاری 
پلتفرم های طلا، طراحی و پیاده سازی شده و با نظارت کامل 
اتحادیــه نیز اداره می شــود. اکرمی ســامانه نظارتی برخط 
پلتفرم ها را مصداقی از رویکرد تعاملی میان کسب وکارهای 
آنلاین و اتحادیه به عنوان متولی اصلی رســیدگی به مسائل 
این حوزه دانســت. او با بیان اینکه میلی بیشــترین تعامل 
را بــا نهادهای رگولاتوری و نظارتی بر ســر موضوعاتی مانند 
شــفافیت، گردش اطلاعات و تدوین ضوابط داشته، اظهار 
کرد: »سامانه نظارتی این بار نه از بالا به پایین، بلکه از دل خود 
بازار ارائه شده و پاسخی از سوی اتحادیه و صنف است برای 
نظارت، ســلامت معاملات و امنیت اطلاعات و سرمایه های 
مردم. چنین ســازوکاری نشــان می دهد که کسب وکارهای 
مسئولیت پذیر، صرفاً به فکر سودآوری نیستند؛ بلکه به دوام، 

اعتماد و امنیت اقتصادی کاربران هم می اندیشند.«
به گفته مدیرعامل میلی، این سامانه نه فقط ابزار نظارت، 
بلکه پلی میان بخش خصوصی و حاکمیت برای محافظت و 
تقویت بازاری آینده دار، پایدار و قابل اتکاست. او ادامه داد: 
»رونمایی از سامانه نظارتی برخط معاملات طلا، نقطه عطفی 
در تعامل هوشمندانه میان دولت، اتحادیه صنف و پلتفرم های 
فعال در بازار طلای آنلاین است که تنظیم گری این عرصه را 

یک گام به جلو می برد.«
اکرمی اطمینان و اعتماد را مســئله ای کلیدی 

دانســت که حیات و رونــق پلتفرم های آنلاین 
طلا به آن وابســته است. او در این خصوص 
توضیــح داد: »بزرگ ترین دغدغــه کاربران 
همیشه این بوده که آیا طلایی که خریداری 
کرده اند، واقعاً وجود دارد یا نه؟ به نظر من، 
ســامانه نظارتی که راه اندازی شده، امکان 

اطمینــان از موجــودی واقعــی طلا را 
فراهــم می کند. یعنی 

اگــر فــردی از یــک 

پلتفرم دارای مجــوز خرید انجام دهد، می تواند از طریق کد 
رهگیری بررســی کند که آیا طلای او در خزانه ثبت شــده یا 
خیر. این ســطح از شــفافیت پیش تر در بازار سنتی و حتی 
در بسیاری از معاملات آنلاین وجود نداشت. حالا اما، کاربر 
می داند که بیــن کلیک روی دکمه »خریــد« و وجود واقعی 
طلا، یک زنجیره نظارتی دقیق برقرار است. به نظرم این دقیقاً 
همان چیزی است که ســرمایه گذار ایرانی در بازار پرریسک 

طلا به آن نیاز دارد؛ اطمینان، اطمینان، اطمینان.«
او در تشــریح ابعــاد فنی این زیرســاخت گفــت: »برای 
اولین بار یک سیســتم پایش آنلاین ایجاد شده که از طریق 
API به ســامانه جامع تجارت، پلتفرم ها و بانک های ذخیره 
طلا متصل می شــود. این یعنی هــر خریدوفروش، هر ثبت 
موجودی و هر جابه جایی پولی، قابل ردیابی، صحت سنجی و 
تحلیل است. درواقع با این کار، ابهام ها و نقاط کور اطلاعاتی 

از بین می روند.«
به گفتــه اکرمی، ســامانه نظارت برخــط پلتفرم های طلا 
نه تنهــا نظارت را ممکن، بلکه مؤثر، دقیق و لحظه ای می کند. 
او افزود: »دیتای لحظه ای، تطبیق پذیر و مستقل این سامانه، 
مهم ترین ابزار برای نظارت مؤثر است. وقتی اطلاعات از منابع 
رسمی گرفته شود، بدون دخالت انسانی ثبت و به صورت برخط 
تطبیق داده شــود، دیگر تخلفی پنهان نمی ماند. مهم تر از آن 
اینکه داده ها تنها ذخیره نمی شوند، بلکه پردازش می شوند و در 

صورت شناسایی مغایرت، هشدار صادر می کنند.«
مدیرعامل میلی همچنین تأکید کرد که این پروژه صرفاً 
یک اقــدام صنفی نیســت، بلکــه اتحادیــه در آن هم زمان 
نقش تنظیم گر صنفی و ناظر حاکمیتی را ایفا کرده اســت: 
»اتحادیــه بدون اتکا به هیچ نهاد ثالــث، با ابتکار صنفی و با 
بهره گیــری از فناوری های روز، ســامانه نظارتی را طراحی و 
توسعه داده که نه تنها پاسخی شایسته به نیاز روزافزون برای 
شفاف سازی در بازار طلاست، بلکه به باور من، به منزله ورود 
پلتفرم های آنلاین خریدوفروش طــلا به مرحله ای جدید از 
بلوغ و مســئولیت پذیری اســت. دولت بارها بر لزوم کنترل 
و شفاف ســازی معاملات در بــازار طلا تأکید کــرده بود. ما 
در پاســخ، به جای انتظــار برای دخالت بیرونــی، با طراحی 
این سامانه، مســیر نظارت درون زا را ایجاد کردیم. این یعنی 
هم راستایی با سیاســت های کلان اقتصادی و پیشگیری از 
تخلف در دل خود بــازار، بنابراین از ابتدا با رویکرد همکاری 
و تعامــل با نهادهــای ناظر حرکت کردیم تــا همه اطلاعات 
مورد نیــاز برای پایــش دقیق تراکنش ها و ذخایر، به شــکل 
شــفاف در دسترس باشــد.« مدیرعامل میلی این سامانه را 
الگویی برای سایر حوزه های اقتصاد دیجیتال ایران دانست. 
به گفته او، سامانه نظارت برخط پلتفرم های طلا نگاه سلبی 
را بــه رویکردی اصلاح گر و حمایتی تبدیل کرده اســت: »ما 
معتقدیــم بازار را باید از درون اصــلاح کرد، نه با برخوردهای 
ناگهانی و بی اطــلاع. وقتی ابزار نظارت مؤثر وجود داشــته 
باشد، فعالان شفاف می مانند و تخلفات به صورت هوشمند 
کنترل می شوند. این نشان می دهد که هدف ما در پلتفرم ها 
و صنف، رشــد این حــوزه نوپای اقتصاد دیجیتال از مســیر 

اعتماد، امنیت و سلامت بازار است.«
اکرمی یکی از اثرات مستقیم راه اندازی این سامانه 
را افزایــش ســرمایه گذاری ایمــن در پلتفرم های 
قانونمند ارزیابی کرد و گفت: »وقتی سرمایه گذار 
بداند که معاملات در بســتری شــفاف و تحت 
نظارت دائم انجام می شــود، اعتمادش بیشتر 
می شود. درنتیجه منابع مالی بیشتری به سمت 
پلتفرم هایی می آید که قانونمند و متعهد هستند. 
این یعنی کاهش ریسک، افزایش امنیت و 
کمــک به رشــد بلندمدت 

بازار.«

 سامانه نظارتی
پاسخ به یک مطالبه ملی است

مصطفی اکرمی مدیرعامل میلی: 

نگاهاکوسیستم

 مدیرعامل میلی:
بزرگ ترین دغدغه 

کاربران همیشه 
این بوده که آیا 

طلایی که خریداری 
کرده اند، واقعاً 

وجود دارد یا 
نه؟ به نظر من، 

سامانه نظارتی که 
راه اندازی شده، 

امکان اطمینان از 
موجودی واقعی طلا 

را فراهم می کند. 
یعنی اگر فردی از 
یک پلتفرم دارای 

مجوز خرید انجام 
دهد، می تواند از 

طریق کد رهگیری 
بررسی کند که آیا 
طلای او در خزانه 

ثبت شده یا خیر

دیتای لحظه ای، 
تطبیق پذیر و 

مستقل این سامانه، 
مهم ترین ابزار برای 
نظارت مؤثر است. 

وقتی اطلاعات 
از منابع رسمی 

گرفته شود، بدون 
دخالت انسانی 

ثبت و به صورت 
برخط تطبیق داده 

شود، دیگر تخلفی 
پنهان نمی ماند. 

مهم تر از آن اینکه 
داده ها تنها ذخیره 

نمی شوند، بلکه 
پردازش می شوند و 
در صورت شناسایی 

مغایرت، هشدار 
صادر می کنند


